

International condemnation against racism and derogatory treatment of Vice-President Francia Márquez

We, the undersigned Afro-descendant diaspora activists together with international human rights organizations who work against racism and discrimination, condemn the mainstream press and social media attacks directed at the first Afro-Descendant Vice President of Colombia Francia M. Márquez. Such ongoing attacks characterize her in a racist, classist and misogynist manner. The right to criticize public entities like Ms. Márquez's policies, governmental programs and views form part of a healthy democracy. However, the manner in which the Vice President is criticized is unacceptable. In her case, racist and classist viewpoints are disguised under the rubric of political disagreements. This is unacceptable. It is even less acceptable that such behavior is not held to account or sanctioned.

The list of examples of racist rhetoric, categorizations and derogatory remarks against Ms. Márquez is intentional and problematic. This is not just because of the racism and intolerance to different persons it exhibits. It reflects views that affect the integrity of Afro-descendant Colombians inside and outside the country. Racism is not only a matter of insults. Racism affects its victims leading to unequal standards of living at all levels. These attitudes reflect a structural racism that translates into people of African descent living in subhuman conditions and their denial of access to education, health, housing and employment. These attitudes limit Afrodescendants' entry into restaurants and clubs. Racism kills. This is reflected in the disproportionate violence experienced by Afro-descendants at the hands of all legal and illegal armed groups and others. The attacks are also severe because they target Ms. Márquez's gender.

Racist attacks were evident during the 2022 presidential campaign. Siglo Data's Racismo Metro that was analyzed by the Observatorio de Discriminación Racial de la Universidad de los Andes documents that during the presidential campaign Francia Márquez received 1,103 attacks, Luis Gilberto Murillo - 5 attacks and Marelén Castillo - 15 attacks. We all witnessed the highly publicized attacks against Ms. Márquez made by singer Marbelle and others. Since she was inaugurated on August 7, 2022, persons have expressed themselves against Ms. Márquez on social networks and in notable newspapers in derogatory, classist, racist and misogynist ways. This without a question is becoming normalized. The level of scrutiny and even insults she receives on all aspects reflects societal intolerance. Many economic, racial and political elites are unwilling to accept that someone from a different background than theirs has reached such an important position in the national government. This violates democratic principles.

In his recent May 21 article in *La Razón Pública*, Professor Mauricio Jaramillo Jassir asks the following questions to *Semana* magazine that merit a discussion not only with that publication but within Colombian society:

"Was it necessary to put in the headline of a note the disqualifier "mononeural", used by an interviewee -of frankly supremacist positions- to refer to Francia Márquez?

Why insist on the theory of "reverse racism", when it is proven to be the raw material of apologies for hatred?

Why is it that trips to the United States are the statesmanship graduation of our presidents, but the first trip to Africa by a vice president of African descent is a mock-worthy excursion or safari?"

This is not only an issue with persons who oppose Petro's government, it is something that is seen in a broader sector of society. For example, the newspaper *El Espectador*, a publication that every year holds an award for Afro-Colombians of the Year and has columnists famous for their defense of ethnic rights, recently published on May 26 a very derogatory cartoon titled "France in Africa."

We make a broad call to open a discussion about this treatment and type of attack in Colombia. We urge others to condemn such actions. Also that this rhetoric and types of actions stop. Those who perpetrate racism should be sanctioned. Vice President Francia Márquez, as well as all Afro-descendants deserve respect and to be treated equally to all other leaders of other races and ethnicities.

Condena Internacional en contra del racismo y trato despectivo hacia la vicepresidenta Francia Márquez

Nosotros los firmantes activistas de la diáspora afrodescendiente junto a organizaciones internacionales de derechos humanos en contra del racismo y al discriminación, condenamos los ataques y continuas categorizaciones racistas, clasistas e misóginas dirigidas a la primer Vicepresidenta Afro-Descendiente Francia M. Márquez en la prensa tradicional y redes sociales.

Mientras que el derecho de criticar las políticas, programas de gobierno, puntos de vista y todo accionar público de la Sra. Márquez y otras entidades públicas forman parte de una democracia sana, la forma en que se ataca a la vicepresidenta y como puntos de vista racistas y clasistas se disfrazan bajo supuestos desacuerdos políticos,

es inaceptable que no haya ninguna responsabilidad o sanción por estos comportamientos.

La lista de ejemplos de discursos, categorizaciones y despectivos racistas en contra de la Sra. Márquez es intencional y problemático no solo por el racismo e intolerancia a lo diferente que demuestra, sino porque refleja puntos de vistas que afectan la integridad de afrodescendientes colombianos dentro y fuera del país. El racismo no es solo un tema de insultos, el racismo lleva a que personas víctimas del mismo vivan en desigualdad de derechos en todos los sentidos. El racismo estructural que se refleja en estas actitudes en las redes y caricaturas se traducen a que personas afrodescendientes sigan viviendo en condiciones infrahumanas y su acceso a educación, salud, viviendas, empleo y hasta entradas a restaurantes o clubes sean negados. El racismo mata y se refleja en la violencia desproporcionada que viven los afrodescendientes en el país en manos de todos los grupos armados legales e ilegales y otras personas. Es más grave aún puesto que los ataques aumentan por el hecho de ser mujer.

Los ataques racistas fueron evidentes durante la campaña presidencial del 2022. El Racismo Metro de Siglo Data que fue analizado por el Observatorio de Discriminación Racial de la Universidad de los Andes documento que durante la campaña presidencial Francia Marquez recibió 1,103 ataques, Luis Gilberto Murillo 5 ataques y Marelén Castillo 15 ataques. Todos fuimos testigos de los ataques muy bien publicitados de la cantante Marbelle hacia Francia, entre otros. Desde que ella fue inaugurada el día 7 de agosto del 2022 la forma despectiva, clasista, racista, misógina que muchos se expresan libremente contra ella en las redes sociales y hasta en periódicos notables sin ninguna cuestión se está normalizando. El nivel de escrutinio y hasta insultos que ella recibe se refleja en la intolerancia de muchos, especialmente de élites económicas, sociales y políticas que no aceptan que alguien con una trayectoria diferente a ellos haya llegado a un puesto tan importante en el gobierno nacional. Se viola la democracia.

En su reciente artículo del 21 de Mayo publicado en la Razón Pública el Profesor Mauricio Jaramillo Jassir pregunta lo siguiente a la revista Semana que ameritan una discusión no solo con esa publicación pero dentro de la sociedad colombiana:

“¿Era necesario poner en el titular de una nota el descalificativo “mononeural”, que utilizó un entrevistado —de francas posturas supremacistas— para referirse a Francia Márquez?

¿Por qué insistir en la teoría del “racismo inverso”, cuando comprobadamente es materia prima de apologías al odio?

¿Por qué los viajes a Estados Unidos son la graduación como estadistas de nuestros presidentes, pero el primer viaje al África de una vice afrodescendiente es una excursión o un safari que merece burlas?”

Pero esto no solo es un tema de quienes son opositores al gobierno de Petro, es algo que se ve en un amplio sector de la sociedad. Por ejemplo, el diario El Espectador, una publicación que cada año realiza un premio para los Afrocolombianos del Año y que tiene columnistas famosos por su defensa de derechos étnicos, hace poco publicó el 26 de mayo una caricatura muy despectiva titulada “Francia en África.”

Hacemos un llamado amplio a que se abra una discusión sobre este trato y tipo de ataque en Colombia, se condenen y corrijan este tipo de acciones y que se sancionen las personas responsables. La vicepresidenta Francia Márquez, como todas y todos los afrodescendientes merecen respeto y ser tratados de forma igualitaria a todos los otros mandatarios de otras razas y etnias.

A Turma da Bahiana Asociación Cultural
African Canadian Association Ottawa
Afromedios
Afro Presencia
Asamblea de Migrantes y Refugiados por la Patria Grande- Argentina
Asociacion Colectivo de Interdisciplinario para la Defensa de los DDHH (La ADICH)
Estudios Africanos y de la Diáspora Africana (CEADA)
CALLE LUNA PRODUCCIONES
Centro de Desarrollo Étnico (CEDET), organización afroperuana
Colectivo Solidario de Ginebra (CSG)
Coletivo de Entidades Negras
Colombia Acuerdo de Paz (CAP)
Colombia Grassroots Support, New Jersey
Colombia Human Rights Committee
Columna Antirracista
Consultancy for Human Rights and Displacement (CODHES)
Consejo Nacional Urbano y Campesino - Tlaxcala, México (CNUC-Tlaxcala)
El Colectivo Invisibles Por La Paz - Chile
El Frente de Todos Madrid (colectivo de argentinas y argentinos en Madrid)
Equipo Claretiano ante la ONU

FICAMAZONÍA FOUNDATION

IARPIDI

Indeleble Afroargentinidad

Instituto Cultural Autónomo "Rubén Jaramillo Ménez", A.C. (ICARJM), Morelos, México

International Institute for Race & Equality

International Social Afro Foundation (ISAF)

Latin American Working Group (LAWG)

La Fundación Afrodescendiente por las Diversidades Sociales y Sexuales -

SOMOS IDENTIDAD

Lxs Hijxs del Maíz Pinto, Tlaxcala, México

MADRE

Malcolm X Center for Self Determination

Most Influential People of African Descent (MIPAD)

Movimiento Antirracista Afroargentino

Movimiento Diversidad Racial Importa (Racial Diversity Matters Movement)

Movimiento Nacional por los Derechos Humanos Afrocolombianos (CIMARRON)

Negras Candomberas

Portland Central America Solidarity Committee (PCASC)

Public Services International Inter-Americas (PSI-IA)/ Internacional de servicios publicos Inter-Americas (ISP-IA)

Reparations United

Soulsapaz

Tercera Raiz TV

Unidos por la Diversidad Migrantes (UDV)

Unión Popular Apizaquense Democrática Independiente (UPADI), Tlaxcala, México

Washington Brazil Office (WBO)

Washington Office on Latin America (WOLA)

Individuals:

Elsi Angulo, España

Tatiana Arocha, Multidisciplinary artist

Yesenia Barragan, Rutgers University

Robert J. Benz

Boye Birame

Prof. Michael Birenbaum Quintero, Boston University

Linithd Aparicio Blackburn, Executive Producer - Environmentalist - Anti-racist

Nancy Bohada

Cruz Bonlarron Martinez, Fulbright Fellow in Colombia 2021-2022

Tixa Cámara, Activista Afroargentina Educadora Antirracista

Rosbelinda Cárdenas, Antropóloga, John Jay College

Elizabeth Castañeda Sánchez, ISAFRO Fundacion and Arraigo Collective
Hector Chagas
Dora Lilia Colorado Cortés, Integrante Mesa Municipal de Mujeres Barbacoas
Nariño e integrante del Equipo Político de la Colombia Humana
Igor Correa, Consejo Afrodescendiente de América (COPAFRO)
Dellanira Cortés, pensionada, Cali, Colombia
James Counts Early, Board of Trustees Institute for Policy Studies (IPS)
Laura Correa Ochoa, Rice University
Diogenes Díaz, Red de Organizaciones Afrovenezolanas -Araac
Chizom Ekeh, PhD Researcher, School of Oriental and African Studies, University of London,
UK
Miriam Ekiudoko - United Nations Special Mandate holder, human rights activist
Monica Espinel, The Graduate Center, City University of New York
Joseph F. Jordan, Southern Africa Support Project of Washington, DC
Humberto Garces, Activista Afro-Colombiano y empresario
Barbara Gerlach, United Church of Christ
Emily S. Goldman, Human Rights Defender and Translator
Sandra Granobles
Dr. Sheila Gruner, Chair - Faculty of Cross-Cultural Studies, Algoma University, Canada
Rosa Ana Grushka, Argentina
Iya Iwalewa
Agustin Lao-Montes, Articulacion Regional Afrodescendiente en las Américas y el
Caribe-ARAAC
Karen Juanita and Lisa J. Scott, Afro Presencia
Norma Lozano-Jackson, Director, Commerce, Education, Culture, and Sports, of the Honorary
Consulate of Ghana in Colombia
Gustavo Adolfo Lugo Vallecilla - Consejero Nacional de Planeación - Sector Afrocolombiano
Shafeah M'Balía, Black Workers For Justice
P. Jean Bosco Nsengimana Migigo, Pastoral Afro Argentina
SOLdePaz Pachakuti
Ninfa María Monasterios Guevara, Venezuela
Aura Inés Montañez Pinzón
Mr. Montano
Lilia Ferrer Morillo, Escritora - Afro Activista, Buenos Aires, Argentina
Pastor Elías Murillo Martínez, Miembro Foro Permanente sobre los Afrodescendientes de las
Naciones Unidas
Luci Murphy, Women's International League for Peace and Freedom (WILPF)
H. B. Adediran Olaiya, ICSWG PFPAD
Joao Pedro Stedile, Ativista del MST y de la vía campesina
Tim Pluta, MD, PhD
César Leonardo Quiñones, profesor Institución Educativa Iberia, Tumaco, Nariño, Colombia
Katerine Maribel Quiñones Quiñones, La Tunda del Telembi
Marcos Rezende, ativista do Brasil

Amanda Romero-Medina, GAIDEPAC (Grupo de Académicos e Intelectuales en Defensa del Pacífico Colombiano)

Gerald L. Rudolph and Cassandra M. Fralix, South Carolina

Henry Ramirez Soler cmf, Equipo Claretiano ante la ONU

Euclides Rengifo Cordoba, educador y activista

Gabriela Rivera Carballo, AFRODES

Cristina Rojas, Profesora, Universidad de Carleton, Canadá

Miguel Rojas

Está Rojas Bruschetta, trabajador de la cultura, México

Diana Milena Rosero Tovar, Coordinadora Institución Educativa Niño Jesús, Barbacoas, Nariño, Colombia

John Herlyn Antón Sánchez, profesor universitario y activista afrodescendiente

Martha Soto, Professor, Rutgers University

Jessica Srikantia

Henri Tenorio, Activista Líder, Movimiento Social Afrocolombiano Derecho y Movilización Afro

Kadidia Thiero

María Estatilde Tobar Cortés, bibliotecaria, Barbacoas, Nariño, Colombia

Marleny Tobar Cortés, pensionada, Barbacoas, Nariño, Colombia

Elsa Tovar Cortés, maestra universitaria e investigadora Red de Docentes Investigadores, Bogotá, Colombia.

Victor Luis Angulo Tovar, Ingeniero de Sistemas y Ciencias Informáticas, Bogotá, Colombia

Erika Johanna López Tovar, funcionaria DANE, Cali, Colombia

Victor A. Tovar C., comerciante, Barbacoas, Nariño, Colombia

José Uberty Tovar Cortés, trabajador independiente, Barbacoas, Nariño, Colombia

Hermes Tovias Tovar Cortés. trabajador independiente, Barbacoas, Nariño, Colombia

Genoveva Tovar Cortés, Rectora Institución Educativa de Terimbe, Barbacoas, Nariño, Colombia

Nivia Leonor Cortés C. profesora Institución Educativa Nueva Florida, Tumaco, Nariño, Colombia

Rigoberto Tovar Cortés, constructor, Portugal

Walter Turner, President Board of Directors, Freedom Archives and Global Exchange, Host of KPFA Radio's "Africa Today"

César Román Valencia, PhD

Hanétha Vété-Congolo, Bowdoin College, Maine, USA

Dr. Jules Anicet Yamonche from Republic of Benin

Ikram Warsame, Senior UN Fellow for People of African descent, Canada

Samantha Wherry- campaign organizer with CODEPINK

Janvieve Williams Comrie, AfroResistance

Coletta A. Youngers, Senior Fellow, WOLA

Eunice M Escobar, Vice Chair, African Diaspora Six Region Association of Illinois, President, Association for the Creative Human Ecology

Jaquanda Villegas, Co-Director Kuumba Lynx

Rev. Michelle Hughes

Dr. Jaimee Swift, Executive Director & Founder, Black Women Radicals

